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Protokół nr LXXII/23 
z obrad LXXII uroczystej  sesji Rady Miejskiej Łomży, 

które odbyły się w dniu 15 czerwca 2023  roku 
w Hali Kultury w Łomży 

 

Na ogólną liczbę 23 radnych Rady Miejskiej Łomży w obradach sesji uczestniczyło 22 

radnych, co stanowi 95,65 %  ogółu radnych. 

 

Ponadto w obradach uczestniczyli zaproszeni goście oraz mieszkańcy miasta. 

Przed rozpoczęciem obrad o godz. 10:00 w Katedrze odprawiona została Msza Św. w 

intencji mieszkańców miasta  

Obrady rozpoczęto o godzinie 1200, a zakończono o godz. 13.31. 

Sesję rozpoczęto wprowadzeniem sztandaru i odegraniem Hejnału Miasta.  
 

Po odegraniu Hejnału Miasta 
 

Wiesław Tadeusz Grzymała – Przewodniczący Rady Miejskiej 
 

 Otworzył  obrady  uroczystej sesji Rady Miejskiej Łomży  w 605 rocznicę 

nadania Łomży praw miejskich. 

Następnie Chór  Kameralny „Amici” odśpiewał Gaude Mater Polonia.  

Wiesław Tadeusz Grzymała – Przewodniczący Rady Miejskiej.  
 

 Powitał  przybyłych na  Sesję  gości; przedstawicieli miast partnerskich, 

przybyłych na Dni Łomży parlamentarzystów, reprezentantów władz lokalnych, 

samorządowych, wojewódzkich i kościelnych,  dyrektorów spółek, zakładów 

budżetowych, instytucji kultury, rektorów wyższych uczelni, placówek oświatowych, 

przewodniczących zarządów osiedli oraz mieszkańców, dziękując im  za  przybycie.  

Następnie poprosił o zabranie głosu  Prezydenta Miasta.  
 

Mariusz Chrzanowski – Prezydent Miasta  

W okolicznościowym przemówieniu  przypomniał, że spotkanie odbywa się 

budynku, który powstał jako hala targowa, a od dwóch lat, po przeprowadzonej 

przebudowie, pełni głównie funkcje kulturalne, a ilość zorganizowanych w nim od tego  

czasu wydarzeń pokazuje, jak ważna i potrzebna była to dla miasta  inwestycja. Dodał, 

że w dniu dzisiejszym nastąpi symboliczne otwarcia innego długo wyczekiwanego 

przez mieszkańców obiektu, pozwalającego w pełni korzystać z Hali Kultury,  Starego 

Rynku. Przypomniał również inne duże zadania realizowane w ostatnich latach w  

mieście:  przebudowę sali koncertowej Filharmonii Kameralnej, budowę Centrum 

Przesiadkowo – Komunikacyjnego na terenie dworca autobusowego, budowę Parku 

Jana Pawła II – Papieża Pielgrzyma, remonty zabytkowych kamienic, placówek 
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oświatowych, powstanie nowych obiektów sportowych w tym hal sportowych przy 

szkołach podstawowych nr 2 i 7, modernizację dróg. Zauważył, że przed samorządem 

największa w historii miasta inwestycja, jaką są kolejne dwa etapy budowy 

nadnarwiańskich bulwarów. Podkreślił, że podejmowane na przestrzeni lat działania 

powodują, że wykorzystują szansę daną samorządom, by Łomża była miastem 

nowoczesnym, przyjaznym przedsiębiorcom, otwartym na każdego, troszczącym się 

o najbardziej potrzebujących, ze wspaniałą bazą edukacyjną, kulturalną, sportową i 

rekreacyjną i nie zmienią tego niespełnione ambicje polityczne niektórych osób, 

negujących podejmowane przez nich działania i szukających taniej sensacji, 

jednocześnie nieoferujące w zamian żadnych alternatywnych pomysłów i konkretnych 

rozwiązań. Zaważył, że tylko dobre relacje z innymi mogą prowadzić do wspólnych 

korzyści oraz sukcesów i  w ten  sposób działają. Podziękował wszystkim 

poświęcającym się swoją pracą na rzecz miasta i przyczyniającym się w ten sposób 

do jego rozwoju. Kończąc z okazji jubileuszu życzył mieszkańcom zadowolenia z życia 

w  mieście oraz pełnego pozytywnych wrażeń i atrakcji świętowania Dni Łomży.  

Wiesław Tadeusz Grzymała – Przewodniczący Rady Miejskiej 
 

Poprosił o zabranie głosu dr hab. profesor Krzysztofa Sychowicza 
 

dr hab. Krzysztof Sychowicz - prof. Akademii Łomżyńskiej, naczelnik Oddziałowego 
                                                    Biura Badań Historycznych IPN w Białymstoku, radny 
                                                    Rady Miejskiej Łomży 

W trakcie  prelekcję pt. „Łomża, moje miasto” podkreślał, że historia Łomży jest  

długa, burzliwa, niezwykle  ciekawa  i bogata w wydarzenia, jak historia  całego kraju. 

Zwrócił uwagę, że historia Łomży, to historia Polski, Księstwa Mazowieckiego, 

Królestwa Polskiego, to historia  Rzeczypospolitej Obojga Narodów, II 

Rzeczypospolitej i wszystkich innych wydarzeń. Łomża rosła bowiem w siłę, kiedy 

Polska rosła w siłę. Łomża podupadała, kiedy Państwo Polskie dotykały wszystkie 

nieszczęścia. Przypomniał historię zaczynając od legendarnych niemal początków 

związanych z  grodem usytuowanym na Górze Królowej Bony oraz tajemniczym 

Wzgórzem Świętego Wawrzyńca, na którym miał znajdować się najstarszy, 

pochodzący z przełomu X i XI wieku kościół romański, według legendy założony 

jeszcze przez biskupa Brunona z Kwerfurtu, a kończąc na zachodzących obecnie  

zmianach. Okres ten obejmuje zarówno przeniesienie grodu na nowe miejsce, nadanie 

mu praw miejskich, herbu i pieczęci, okres rozwoju w księstwie mazowieckim i w 

Rzeczypospolitej. To  okres wolności, wojen, epidemii, zaborów, powstań w 1794, 

1830 i 1863, aż do Niepodległości w 1918. To wojna polsko-bolszewicka, obrona 

Łomży w sierpniu 1920 oraz II wojna światowa z okupacją niemiecką i sowiecką oraz 

polską konspiracją. Przypomniał, że ok. 40 % ludności przed wojną stanowili Żydzi, 

których  mordowali  Niemcy w Lesie Giełczyńskim lub wieźli do obozu. Przypomniał 

Polaków, zamordowanych przez Niemców w Jeziorku. Przypomniał bohaterską 

obronę Narwi od Wizny i Łomży po Nowogród. Spośród bohaterów tamtego okresu 

wyróżnił: Jana Tabortowskiego, „Bruzdę” i Stanisława „Lipca” Cieślewskiego, którzy 
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zginęli po wojnie z rąk komunistów. Przywołał odwagę w przeciwstawianiu się 

komunistom bp. Stanisława Łukomskiego i bp. Mikołaja Sasinowskiego. Podkreślił że 

zawsze i we wszystkich działaniach mieszkańcy otrzymywali wsparcie duchowieństwa, 

należy pamiętać, że historia  Polski i Łomży, to również historia kościoła.   Powtórzył, 

że historia Łomży, to historia wzlotów i upadków. To również bohaterska postawa 

mieszkańców i ich udział w walkach o odzyskanie niepodległości, zarówno pod 

zaborami, jak i na początku lat dwudziestych XX wieku. I ponownie radość z 

odzyskanej wolności mieszała się z tragedią kolejnych lat związaną z zawłaszczaniem 

władzy przez komunistów, przypominając, że wówczas Łomża ponownie stała się 

stolicą powiatu, który wszedł w skład województwa białostockiego.  Podkreślił, że 

historia Łomży, to także uzyskanie i utrata statusu miasta wojewódzkiego, 

towarzyszący temu rozwój i regres oraz stworzenie samorządu pochodzącego z 

wolnych i demokratycznych wyborów. To także ciężka praca władz miasta i  wszystkich 

mieszkańców. Kończąc podkreślił, że Łomża zawsze była powiązana  z okolicznymi 

miejscowościami i należy mieć nadzieję, że ta historyczna więź  i przywiązanie do 

działalności w ramach jednej społeczności pozostanie.  

Wiesław Tadeusz Grzymała – Przewodniczący Rady Miejskiej 
 

Odnosząc się do wystąpienia zauważył, że ze  względu na położenie w Łomży 

zawsze krzyżowały się drogi wodne i szlaki komunikacyjne. Wyraża wiec nadzieje, że 

budowana obecnie trasa Via Baltica, odbudowa trasy kolejowej, a w przyszłości 

połączenie kolejowe z  Warszawą, z CPK i z Mazurami da impuls rozwoju miasta i 

Ziemi Łomżyńskiej, trzeba również współpracy z okolicznymi samorządami.  

  Poprosił o zabranie głosu zaproszonych gości. 
 

W swoich wystąpieniach życzenia przekazali: 

Marek Komorowski – Senator RP 

 W  okolicznościowym wystąpieniu złożył między innymi życzenia  wykorzystania 

szans rozwojowych, które w chwili obecnej przed miastem się otwierają, a o których 

wspomniał Przewodniczący. Zauważył, że Łomża z roku na rok pięknieje, a więc 

świadczy to o tym, iż wykorzystuje programy, które się pojawiają. Życzy, aby miasto w 

pełni wykorzystywało pojawiające się możliwości rozwoju dla mieszkańców Łomży. 

Złożył również życzenia wszelkiej pomyślności.   

Bohdan Paszkowski – Wojewoda Podlaski 

 W okolicznościowym wystąpieniu złożył miedzy innymi życzenia, aby w historii 

miasta było więcej kart wzniosłych i szczęśliwych, aby to, co wiąże się z 

niepodległością kraju przekładało się na to, aby Łomża rozwijała się, aby była 

zamieszkała przez szczęśliwych dobrych i długo żyjących ludzi, którzy będą 

zadowoleni z tego, w jakim miejscu mieszkają. Aby mieli poczucie, że historia daje im 

siłę, aby sprostać różnego rodzaju wyzwaniom współczesności dnia, który będzie 
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następował po teraźniejszości. Pogratulował władzom miasta dotychczasowych 

dokonań i życzy kolejnych.    

Marek Olbryś – Wicemarszałek Województwa Podlaskiego 

Odczytał również list od Wicepremiera Jacka Sasina.  

Następnie w swoim okolicznościowym wystąpieniu podkreślił, że dla niego, jako 

rodowitego Łomżyniaka Łomża, to miłość, a miłość  jest bezwarunkowa. Podkreślił, że 

każda władza na przestrzeni lat zrobiła coś dobrego dla miasta i z tego należy się 

cieszyć,  wyciągać wnioski, a przede wszystkim ciężko pracować na rzecz miasta, bo 

miasto na to zasługuje. Zaapelował, aby wykorzystać  obecny sprzyjający czas dla 

Łomży, bo mieszkańcy i kolejne władze wskazują, iż Łomża jest  cudownym miastem 

i należy zrobić wszystko, aby coś zostawić dla kolejnych pokoleń. 

Bogusława Sczerbińska – Wicewojewoda Podlaski 

 W okolicznościowym wystąpieniu stwierdziła, że Łomża jest miastem, które ma 

coś w sobie i potrafi zatrzymać ludzi  i w ciągu  20 lat wypiękniało i uważa, że 

mieszkańcy powinni być z tego dumni.  Pogratulowała władzom upiększenia Łomży, 

stworzenia tego, że Łomża stała się miastem, w którym powstają nowe inwestycje i w 

którym chce się żyć.  Złożyła życzenia dużo zdrowia i korzystania z powstałych 

inwestycji.  

Dariusz Wojtkowski – sekretarz Solidarnej Polski w woj. Podlaskim 

 Odczytał list okolicznościowy od poseł Aleksandry Łapiak. 

Julia Tzerova – radca ambasady Republiki Bułgarii 

 W okolicznościowym wystąpieniu złożyła gratulacje z okazji  Jubileuszu 605  

Rocznicy nadania praw miejskich,  oraz władzom i mieszkańcom złożyła życzenia 

pomyślności i dalszych sukcesów w rozwoju społecznym, kulturowym i ekonomicznym 

miasta.  Wyraziła również zadowolenie ze współpracy partnerskiej miedzy miastami.  

Wiktor Chyczyński – wykonawca Starego Rynku 

Przybliżył trudności związane z realizacją inwestycji na Starego Rynku, jak 

również podziękował wszystkim, który wspierali go w realizacji tego zadania 

inwestycyjnego.  

Po zakończeniu wystąpień Prezydent  Mariusz Chrzanowski, Przewodniczący 

Rady Wiesław Grzymała oraz główny wykonawca rewitalizacji Starego Rynku Wiktor 

Chyczyński, właściciel Zakładu Drogowego „Kafil” podpisali  akt erekcyjny, którego 

treść odczytał Przewodniczący Rady, a który następnie, po oficjalnym zakończeniu 

sesji zostanie umieszczony w kapsule czasu zakopanej na starówce dla przyszłych 
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pokoleń. Dokument zawiera informacje o inwestycji zrealizowanej ze środków unijnych 

oraz budżetów państwa i miasta. 

Na zakończenie sesji został odegrany  Hejnał Miasta, po czym Sztandar Miasta 

został wyprowadzony.  
 

Wiesław Tadeusz Grzymała  – Przewodniczący Rady Miejskiej 

Zamknął obrady LXXII uroczystej  sesji Rady Miejskiej Łomży. 

 

Po  zakończeniu obrad oficjalnie otwarto i poświęcono Stary Rynek po 
przeprowadzonej rewitalizacji oraz wkopano w plac kapsułę czasu z aktem 
erekcyjnym.  
 

Przewodniczący 
Rady Miejskiej Łomży 

 
Wiesław T. Grzymała 

 
 
Protokołowały: 
 
D. Śleszyńska 
 
I. Jankiewicz 
 

 
 
 


